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ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: یک فرد تنها می تواند 
۲۰ درصــد هزینه های کاندیدا را تأمین کند چراکه اگر آن 
کاندیدا به مجلس راه یابد، وامدار آن فردی خواهد بود که 

هزینه های تبلیغاتی وی را پرداخته است.
به گزارش ایلنا، هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبان به مناسبت سالروز تصویب قانون اساسی در برنامه 
تلویزیونی صبحانه ایرانی در شــبکه دوم سیما اظهار کرد: 
قوانیــن انتخاباتی مختلف و برای هــر انتخابات یک قانون 
مجزا داریــم؛ هر کدام از انتخابات های ریاســت جمهوری، 
مجلس شورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری و شوراهای 
اسلامی شهر و روستا قانون و شرایط خاص خودش را دارد.
وی اضافه کرد: لذا ممکن است یک نفر دارای شرایط برای 
کســب نمایندگی مجلس خبرگان رهبری باشــد اما برای 
ریاســت جمهوری نباشــد؛ یا اینکه یک فرد دارای شرایط 
برای حضور در انتخابات ریاســت جمهوری نباشد، اما برای 

انتخابات مجلس شورای اسلامی دارای شرایط باشد.
طحان نظیف افزود: نخست اینکه ممکن است شرایط برای 
کاندیداتوری افراد تغییر کنــد؛ کما اینکه اکنون با اصلاح 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی تغییرات اندکی در 

شرایط داوطلبان انتخابات مجلس به وجود آمده است.
طحان نظیف افزود: قانون برای بررسی صلاحیت ها، مراحل 
مختلفی پیش بینی کرده اســت. نظری که در دو سه هفته 
پیش دربــاره صلاحیت هــای داوطلبان اعلام شــد، نظر 

هیأت های اجرایی انتخابات مجلس بود. وی درباره عملکرد 
هیأت های اجرایی نیز گفت: هیأت های اجرایی ارتباطی با 
شــورای نگهبان ندارند و هشت نفر از اعضای این هیأت ها 
از معتمدین مردمی در حوزه انتخابیه و شهرستان هستند. 
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره مرحله دوم بررســی 
صلاحیت ها که در هیأت های نظارت استانی انجام می گیرد، 
گفت: اکنون هیأت های نظارت اســتانی در حال بررســی 
صلاحیت های داوطلبان انتخابات مجلس شــورای اسلامی 
هستند که ۵۰ روز مهلت دارند؛ پس از آن شورای نگهبان 

به بررسی صلاحیت ها خواهد پرداخت.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا آماری از کســانی که 
وضعیــت آنها در هیأت هــای نظارت تغییر کــرده، دارید 
گفت: اکنون آماری نداریم چراکه بررســی صلاحیت ها در 

هیأت های نظارتی به تازگی شروع شده است.
سقف هزینه کردهای داوطلبان در حال بررسی است

سخنگوی شــورای نگهبان درباره »شــفافیت منابع مالی 
داوطلبــان انتخابــات« اظهار کرد: قانون شــفافیت منابع 
مالی، فقط برای انتخابات مجلس شــورای اســلامی است. 
وی افزود:این قانون، قانون جاری کشور است و باید مبنای 
عمــل قرار گیــرد. زمان هم برای تمهیــد مقدمات فراهم 
اســت و مانند دوره قبل نیســت؛ لذا گفتیم که تمهیدات 
اجرایی فراهم شود. وی ســپس درباره جزئیات این قانون 
انتخاباتی اظهــار کرد: این قانــون، موضوعات مختلفی را 

پیش بینی کرده و در ثبت نــام اخیر نمایندگان هم مبنای 
عمل بود؛ به طور مثال داوطلبان باید شــماره حســابی به 
عنوان حساب انتخاباتی به سامانه اعلام می کردند؛ در واقع 
تمام هزینه کردهای انتخاباتی از طریق این حســاب انجام 

خواهد شد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: در مورد سقف هزینه کردها 
نیز در قانون معیارها و مشخصاتی ذکر شده است. بر اساس 
سه عامل جمعیت، وسعت جغرافیایی و تعداد کرسی که هر 
حوزه انتخابیه در مجلس دارد، وزارت کشور برای هر حوزه 
انتخابیه عددی را مشخص می کند. وزارت کشور باید سقف 
هزینــه کردها را تعیین و هیأت عالــی نظارت بر انتخابات 

تأیید کند
وی در خصــوص کمک هایی هم که داوطلبــان انتخابات 
مجلس می تواننــد از افراد مختلف دریافت کنند، گفت: در 
این قانون آمده که از چه کسی می توان کمک دریافت کرد 
و از چه کســی نمی توان کمک دریافت کرد. از محکومان 
اقتصادی و شــخصیت های حقوقی )هلدینــگ، کارخانه، 
شرکت و…( نمی توان کمک دریافت کرد. تنها از اشخاص 
حقیقی می توان پول دریافت کرد که آن اشخاص هم باید 

حتماً ایرانی باشند. 
طحان نظیــف این نکته را هم بیان کرد که دریافت کمک 

مالی از افراد نیز سقف دارد.
وی در این زمینه تصریــح کرد: یک فرد تنها می تواند ۲۰ 

درصــد هزینه های یک کاندیــدا را تأمین کند و نمی تواند 
تمامی هزینه های کاندیداها را تأمین کند.

سخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به این سوال که آیا 
ممکن اســت افراد این قانــون را دور بزننــد، گفت: تمام 
هزینه کردها باید در سامانه ای مشخص شود؛ تبلیغات یک 

امر بیرونی و عینی است.
وی افــزود: این قانون، ضمانت های اجرایی ســنگینی هم 
پیش بینی کرده اســت؛ به طور مثال اگر داوطلبی مراعات 
نکند و تخلف کنــد، قانون یک تــا دو دوره محرومیت از 

حضور در انتخابات مجلس پیش بینی کرده است. 
سخنگوی شــورای نگهبان با اشاره به رویکرد این شورا به 
برنامه هفتم توسعه گفت: برنامه هفتم خیلی حجیم است 
و تاکنون در این رابطه ۲۲ جلسه در شورای نگهبان برگزار 

شده است. بررسی این لایحه را آغاز کردیم.
وی با اشــاره به رویکرد شــورای نگهبان نسبت به افزایش 
ســن بازنشستگی تصریح کرد: هنوز به این موارد نرسیدیم 
چراکه از مصوبات اخیر مجلس شــورای اسلامی در برنامه 

هفتم توسعه است.
طحان نظیف در پاســخ به این سوال که آیا شفافیت آرای 
نمایندگان منعی دارد و آیا شــما بــه آن رأی خواهید داد 
گفت: طرح شفافیت تصویب شد که البته با اشکالاتی مواجه 
شد؛ آن اشــکالات هم مربوط به شفافیت آرای نمایندگان 
نبود بلکه راجع به توسعه ای بود که این طرح پیدا کرده بود.

طحاننظیف:

افراد20درصدهزینههاییککاندیدارامیتوانندتأمینکنند

عضوکمیسیونبرنامهوبودجهومحاسباتمجلس:
صداوسیمابایدبهکیفیتحداقلیبرسد

عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاســبات مجلس گفت: صداوسیما باید 
ابعاد متنوعی داشــته باشد، شبکه هایی که می خواهند تخصصی عمل کنند و 

به موضوعات خاص نگاه کنند باید از نگاه های انتقادی استفاده کنند.
به گزارش منیبان، جعفر قادری، عضو کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس، درباره افزایش بودجه صداوســیما با توجــه به کاهش مخاطبین آن 
گفت: در زمینه فیلم های فاخر نیاز است که کارهای جدی انجام شود که نیاز 
به منابع مالی دارد. اگر قرار باشد با مکانیسم گذشته این روند را دنبال کنیم، 
شاید نتوان به راحتی منابع را تامین کرد و فیلم فاخر تولید شود. برای اثرات 
فاخر نیازمند منابع هســتیم. با توجه به تحریمی که متوجه صدا و سیماست 
و حضور صدا و ســیما در غزه نیاز بود که منابع صدا و سیما تقویت شود و به 

سمت و سوی تاثیرگذاری بیشتر حرکت کند.
او در ادامــه درباره تعیین وظیفه افزایش مخاطب برای صداوســیما در مقابل 
افزایــش بودجه اظهار کرد: در اهداف کمی که برای صدا و ســیما مشــخص 
کردیم وظایفی تهیه شده است که باید رعایت کنند. تعداد فیلم ها و پوشش 
ها به صورت شــاخص کمی در برنامه هفتم آمده اســت. بدون برنامه، بودجه 
صدا و سیما زیاد نشد و حداقل های کیفیتی و اهدافی برای آن در نظر گرفته 
شــد که باید به آن ها برســد. نماینده مجلس یازدهم درباره شرایط ایده آل 
صدا و ســیما گفت: صدا و ســیما باید ابعاد متنوعی داشته باشد شبکه هایی 
که می خواهند تخصصی عمل کننــد و به موضوعات خاص نگاه کنند باید از 
نگاه های انتقادی اســتفاده کنند. باید شــبکه های صدا و سیما دسته بندی 
شــوند و اینطور نشود که شــبکه ها همواره حالت عمومی داشته باشند. باید 
یک صف بندی در برنامه ها و شبکه ها صورت بگیرد. باید هر شبکه با ظرفیت 
خود از نگاه های مختلف استفاده کند تا در بین مردم داخل و خارج تاثیرگذار 
باشــد. باید ارتباط نخبگان با مســئولین و مردم از این طریق تقویت شود و 
برخی ایرادات و اشــکالات که متوجه صدا و ســیما است، باید سریعا برطرف 
شــود. اینکه برخی برنامه ها تکراری است و کیفیت لازم را ندارد باید تقویت 

شود و از فرصت فراهم و بودجه فعلی نهایت استفاده را ببرد.

انتقادعلیمطهریازکشورهایاسلامی
علی مطهری، نماینده مجلس دهم و فعال سیاسی با اشاره به حملات اسرائیل 
به غزه و انتقاد از رفتار کشــورهای اسلامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»آنچه در قضیه اسرائیل و غزه مایه تأسف و رنج آور است این است که اسرائیل 
از اینکه کشور یا کشورهایی از کشورهای اسلامی به نفع غزه وارد جنگ شوند 
خیالش راحت اســت و می داند که آنها فقط شــهدا و مجروحان را شــمارش 

می کنند و از ترس آمریکا جرأت ورود به جنگ را ندارند.«

کنایهآذریجهرمیبهابراهیمرئیسیوپاسخدبیر
شورایاطلاعرسانیدولت

وزیر پیشین ارتباطات خطاب به رئیسی نوشت: ان شاالله جناب رییس جمهور 
فرآیندهای فسادآور را اصلاح کنند.

محمدجواد آذری جهرمی وزیر پیشــین ارتباطات با انتشــار تصویری از یک 
وعده رئیسی نوشت:

اگر فرآیندها اصلاح نشوند، شعار بت شکن یا ضدفساد بودن جز اعتمادسوزی، 
نتیجه ای ندارد. شــاهد مثال: رخداد فساد بیش از ۳ میلیارد دلاری »صرفا« 
در واردات چای بنابر گزارش دیروز قوه قضاییه ان شالله جناب رییس جمهور 

فرآیندهای فسادآور را اصلاح کنند.
دبیر شورای اطلاع رسانی دولت به اظهارات وزیر دولت دوازدهم درباره حواشی 

اخیر حول صنعت چای واکنش نشان داد.
احســان صالحی دبیر شورای اطلاع رســانی دولت در حساب کاربری خود در 
فضای مجازی به انتشــار مطلبی در کانال آذری جهرمی درباره حواشی اخیر 

حول صنعت چای، واکنش نشان داد.
صالحی نوشــت: »کشــف فســاد در پی گزارش مردمی، با دستور معاون اول 
رئیس جمهور و کار مشترک نهادهای نظارتی دولت انجام و پرونده تحویل قوه 
قضائیه شد. این دولت نه تنها در برخورد با فساد خط قرمز ندارد خود پیشگام 
کشــف و مبارزه با آن است. از این نمد کلاهی برای جریانی که کلکسیونی از 

مفاسد زیر عبایش بود، در نمی آید«.

مهاجریخطاببهرئیسمجلس:
آقایقالیباف!باخودتانخلوتکنید

وبهکارهایبدتانبیندیشید
فعال اصولگرا خطاب به قالیباف نوشت: خدا به داد ملت برسد اگر بخواهید با 

یک خیزش دیگر به مجلس بروید.
به گزارش منیبان، محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا، با انتشار فیلمی از 
ســخنان انتخاباتی محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در ۲۸ 
آذرماه ۱۳۹۸ که در آن گفته بود ما ائتلاف سیاســی نیســتیم بلکه خیزشی 

برای نجات اقتصاد کشور و جلوگیری از فقیرتر شدن مردم هستیم، نوشت:
جناب رئیس محترم مجلس. سلام.

روزی کــه این حرفهــا را زدید )۲۸آذر۹۸( رخت تبلیغات پوشــیده بودید تا 
نماینده مجلس شوید.

آن روزها قیمت دلار ۱۴هزارتومان، ســکه ۴.۵میلیون، پراید ۵۰میلیون، مرغ 
۱۳۰۰۰تومان و گوشت گوسفند۹۲۰۰۰ تومان بود.

حالا بعد از ۴ســال دوباره می خواهید رئیس مجلس شــوید که چه کنید؟ با 
تلاش تان قیمت ها را بازهم بالاتر ببرید؟

بــا خودتان خلوت کنیــد و به کارهای بدتان بیندیشــید. فقط به ۳-۴ مورد 
اشاره می کنم:

- مصوبه ای که ســنگ انداختن جلوی برجام بود و هیچ خاصیتی جز تنگ تر 
شدن حلقه تحریم و کوچکترشدن سفره مردم نداشت.

-طرح صیانت که رسوایی اش عالمگیر شد
-قانون حجاب که کمترین عیبش غلطهای مضحک املایی است و الان حتی 

دولت رییسی حاضر نیست آنرا گردن بگیرد.
- قانون افزایش سن بازنشستگان که هر چه آن را هم نزنیم بهتر است...

یکبار دیگر قیمتهای بالا را ببینید و با قیمتهای امروز مقایسه کنید.
خدا به داد ملت برســد اگر بخواهید با یک خیزش دیگر به مجلس بروید. آن 

وقت حساب مان با کرام الکاتیین است.
ایام ریاست مادام العمرتان مستدام

سخنگویسازمانثبتاسنادواملاککشور:
شروطضمنعقد

بهسندتکبرگازدواجاضافهشد
ســخنگوی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: از ابتدای آبان ماه تاکنون، 

۵۷ هزار و ۶۱۶ فقره سند الکترونیکی ازدواج صادر شده است.
به گزارش ایســنا، صفدر کشــاورز در این باره اظهار کرد: از ابتدای راه اندازی 
سند الکترونیکی ازدواج  که از دوم آبان ماه امسال انجام شد، تاکنون ۵۷ هزار 

و ۶۱۶ فقره سند الکترونیکی ازدواج صادر شده است.
وی درباره مشکلات فنی سند »الکترونیک« ازدواج  گفت: مشکل شروط ضمن 
عقد را در این زمینه داشــتیم که رفع شده است و از روز یکشنبه )۱۲ آذرماه( 

نسخه گذاری جدید سامانه ثبت الکترونیکی ازدواج انجام می شود.
کشاورز افزود: در زمان راه اندازی سامانه ثبت الکترونیکی ازدواج در ابتدا گفته 
شده بود ضرورتی ندارد شروط ضمن عقد در این سند بیاید و باید اشخاص به 
دفترخانه مراجعه می کردند و بعضا مشــکلاتی در چاپ  این شروط به وجود 
آمده بود؛ لذا مقرر شــد که در نسخه جدید سامانه، شروط ضمن عقد هم در 

اسناد الکترونیکی گنجانده شود. 
وی تصریح کرد: یک بخش در سند الکترونیکی ازدواج مربوط به شروط ضمن 
عقد اســت و در سامانه قبلی ثبت الکترونیکی ازدواج این شروط درج نمی شد  
و این شــروط ۱۲ گانه ضمن عقد در نســخه نکاحیه چاپی و دفترچه ای بود و 
الکترونیکی نبود. از روز یکشــنبه ۱۲ آذرماه مقرر شــده که این شروط هم در 

سند الکترونیکی ازدواج درج شود. 
کشــاورز درباره اختلالات اینترنتی در زمینه صدور ســند الکترونیکی ازدواج 

گفت: چیزی در این زمینه گزارش نشده است.

مجلس

ویژه

عدلیه

گروه سیاســی: در نشســت علنــی دیروز 
)یکشنبه( مجلس شورای اسلامی نمایندگان 
تذکراتی را درباره ســن بازنشستگی و افزایش 
حقوق بازنشستگان و افزایش حقوق کارمندان 

مطرح کردند.
یــک نماینده مجلس در تذکری شــفاهی در 
خصوص مصوبه افزایش ســن بازنشســتگی 
تصریح کرد کــه این مصوبه موجب نارضایتی 

و ناراحتی بسیاری از مردم شده است
حســین نوش آبادی در تذکر شــفاهی خود 
گفــت: همانطور که در زمان بررســی برنامه 
هفتم توسعه بســیاری از نمایندگان مخالف 
تصویب موضوع افزایش ســن بازنشســتگی 
بودند، هم اکنون نیز عــرض می کنم که این 
مصوبه موجب نارضایتی و ناراحتی بســیاری 
از مردم شده اســت. به گزارش ایلنا، نماینده 
ورامین و قرچک در مجلــس یازدهم با بیان 

اینکه افزایش ســن بازنشســتگی در مردان 
بــه ۶۲ ســال و در زنان به ۵۵ ســال خلاف 
سیاســت های کلی و قوانین جوانی جمعیت و 
قانون اساسی اســت، عنوان کرد: این مصوبه 
موجب بی عدالتی شــده و تبعیض به همراه 
دارد، از این رو انتظار داریم که شورای نگهبان 
آن را به مجلس بازگردانده تا نمایندگان نسبت 

به حذف آن اقدام کنند.
وی در پایــان تاکید کرد: جوانان، شــوراها و 
کانون های کارگری و حتی کارکنان لشــگری 
و کشوری نسبت به این مصوبه معترض بوده و 
نگران هستند، از این رو ضروری است مصوبه 
به مجلس بازگردانده شده و نمایندگان نسبت 

به حذف آن اقدام کنند.
دولت برای اصلاح حقوق کارکنان لایحه بدهد
از سوی دیگر ســیدکاظم دلخوش اباتری در 
تذکر شفاهی خود خواستار اصلاح قیمت گاز 

مایع )LPG( شــد که باعث شده بود قیمت 
هر کپســول از ۴۰ هزار تومــان به ۴۰۰ هزار 

تومان برسد.
به گزارش خانه ملت نماینده صومعه ســرا در 
ادامــه با بیان اینکه قرار بــود در لایحه دولت 
در برنامه و بودجه، لایحــه مدیریت خدمات 
کشوری اصلاح شــود، اظهار داشــت: امروز 
کارکنان نیــروی انتظامی و وزارت کشــور و 
جهاد کشــاورزی از حقوق پایینی برخوردارند 
که لازم اســت دولت هرچه سریع تر لایحه ای 

برای اصلاح حقوق آن ها ارائه کند.
عضو مجمع نمایندگان استان گیلان همچنین 
با اشاره به تصویب قانون همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان ظرف مدت ۳ سال، عنوان کرد: 
امیدواریم دولت هرچه سریع تر برای اجرای آن 
اقدام کند، همچنین باید موضوع جا ماندگان 
تبدیل وضعیت پیش دبستانی و دبستانی نیز 

پیگیری شــود. مجتبی ذوالنوری نایب رئیس 
مجلس در پاســخ به تذکر این نماینده درباره 
قیمت گاز مایع، گفت: موضوع قیمت گاز مایع 

از سوی دولت برطرف شده است.
افزایش حقوق تناسبی با تورم ندارد

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
نیز گفته اســت که: تورم یک عدد مشــخص 
دارد و رقمی که دولت برای افزایش حقوق در 
نظر گرفته )۱۸درصد( با تورم موجود تناسبی 
ندارد که این مساله باید در زمان بودجه بندی 

برای سال آینده مدنظر قرار گیرد.
به گــزارش ایلنا، علی اصغر عنابســتانی عضو 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، 
درخصوص درنظــر گرفتن افزایش حقوق ۱۸ 
درصدی بــرای کارمندان از ســوی دولت در 
لایحه بودجه سال آینده، گفت: افزایش حقوق 
یک مســئله دو وجهی اســت؛ از یک سوی 

ممکن اســت عاملی برای افزایش هزینه های 
دولت باشد و منجر به ناترازی بودجه شود و از 
طرفی دیگر دلیلی برای افزایش تورم در کشور 
خواهد شد که عملا در این شرایط رشد حقوق 
و دستمزد کمکی در بهبود قدرت خرید مردم 

نخواهد داشت.
وی ادامه داد: اگر افزایش حقوق و دســتمزد 
کمتر از تورم واقعی جامعه باشد، ممکن است 
باعث کاهش قدرت خرید مردم شــود و فشار 
اقتصادی به کارگران و کارمندان وارد خواهد 
کرد؛ باید رشــد حقوق به میزانی تعیین شود 
که نزدیک به تورم واقعی جامعه باشد تا فشار 
بــه جامعه کارمندی و کارگــری وارد نکند و 
از طرفی متناســب با قدرت مالی و پرداختی 
دولت باشــد و منجر به ناترازی بودجه و رشد 

تورم نگردد.
نماینده مردم سبزوار در مجلس با بیان اینکه 
افزایش حقوق باید با دقت لازم انجام شــود، 
عنــوان کرد: در حال حاضــر دولت عددی را 
پیشنهاد داده است و نمی توان با صراحت کامل 
رقم قطعی برای افزایــش حقوق کارمندان را 
اعلام کرد؛ حتما در کمیسیون تلفیق با بررسی 

بیشتر می توان این مسئله را مدنظر قرار داد.
عضو کمیســیون تلفیق بودجه سال آینده با 
تاکید بــر لزوم مهار و کنترل تورم از ســوی 
دولت برای حفظ قدرت خرید اقشــار کارمند 
و کارگــر، تصریح کرد: باید سیاســت هایی از 
ســوی دولت اتخاذ شــود که منجر به رشد 
تورم نگردد، بحث تراز عملیاتی بودجه یکی از 
موضوعاتی است که باید مورد توجه قرار گیرد 
و به گونه ای تنظیم و ارائه شــود که منجر به 

افزایش تورم نشود.
وی خاطرنشان کرد: تورمی که امروز در کشور 
شاهد آن هستیم، نتیجه سیاست  های نادرست 

در بودجه بندی است.
عنابســتانی تاکید کرد: تورم حاکم در جامعه 
در نتیجه یکسری عوامل به هم پیوسته است 
و تنها مختص به یک عامل نیســت، اما با این 
حال تــورم یک عدد مشــخص دارد و رقمی 
که دولت بــرای افزایش حقوق در نظر گرفته 
)۱۸درصد( با تورم موجود تناســبی ندارد که 
این مساله باید در زمان بودجه بندی برای سال 

آینده مدنظر قرار گیرد.

سیدنظام الدین موســوی،  سخنگوی مجلس 
شورای اســلامی درباره مطالبه شفافیت آرای 
نماینــدگان مجلس گفت: تــلاش کردیم این 
موضوع را در این مجلس تصویب کنیم. در طرح 
اولیه تعداد کمی رای تا تصویب ماند چون به دو 

سوم آرای نمایندگان نیاز بود. 
به گزارش ایســنا ویی افــزود: چندی بعد هم 
ســامانه شــفافیت آرا در مجلس راه اندازی شد 
که تاکنــون بیش از ۲۰۰ نماینــده به صورت 
داوطلبانه آرای خود دربــاره طرح ها و لوایح را 
در این ســامانه بارگذاری می کنند و همه مردم 
می توانند آرای این نمایندگان را ملاحظه نمایند.
پیش بینی شــما این اســت که تمامی 
نیروهای اصولگرا به وحدت و لیست واحد 
پیدا  دست  دوازدهم  مجلس  انتخابات  در 

می کنند؟
ائتلاف، متشــکل از جریانات مختلفی است که 
لزوما همه در نوع نگاه و دیدگاه، یکسان نیستند 
و حتی اختلاف نظرهایی نیز دارند. این جریان ها 
در دوره گذشته شرایط را به گونه ای تشخیص 
دادند که باید ذیل یک لیست واحد به انتخابات 
ورود کنند؛  این  ضرورت برای انتخابات مجلس 
دوازدهم نیز وجود دارد چون برداشــت ما این 
اســت که جریان های رقیب اصولگرایان در این 
انتخابات فعال هستند و طبعا در چنین رقابتی، 
ضرورت دارد که نیروهای انقلابی در یک جبهه 

و لیست قرار بگیرند.
چقدر نقــش »مشــارکت« را در میزان 
پیروزی اصولگرایــان تاثیرگذار می دانید 
چون به باور برخــی از کاندیداهای طیف 
مقابل اصولگرا، شــانس پیروزی آن ها با 
افزایش مشارکت بیشتر می شود و تاکنون 
کاهش مشارکت عامل پیروزی اصولگریان 

در انتخابات بوده است.
این ادعا درســت نیســت که اگر مشــارکت از 

یک حدی عبور کند یک طیف سیاســی پیروز 
انتخابات می شود و یا برعکس، کاهش مشارکت 
عامل پیروزی طیف دیگر اســت. نمونه هایی در 
گذشــته وجود داشــته که علی رغم مشارکت 
زیاد مردم در انتخابات،  نمایندگان اصولگرا وارد 
مجلس شــده اند پس ادعای آقایان زیر ســوال 
می رود. البته ممکن است این ادعا در انتخابات 
برخی ادوار مجلس در تهران درســت باشد اما 
اولا این مثال نقض نیســت و ثانیا در بسیاری 
کلان شهرهای دیگر، جریان اصولگرا توانسته در 

مشارکت بالای مردم هم پیروز انتخابات باشد.
در انتخابات مجلــس یازدهم در حوزه انتخابیه 
تهــران، جریان های اصلاح طلب با دو لیســت 
وارد عرصه رقابت شــدند اما شــرایط کشور به 
گونه ای بود که اقبال مردم به آن ها کمتر بود لذا 
در انتخابات مجلس دوازدهم نیز شــاهد رقابت 

سیاسی خواهیم بود.
درباره میزان مشارکت در انتخابات نیز همه چیز 
به شرایط ماه های پیش رو بستگی دارد و اینکه 

فضای عمومی کشور به چه سمتی می رود.
اجرایی  اینکه هیات هــای  بــه  توجه  با 
برای  فعلی  نمایندگان  از  برخی  صلاحیت 
تایید نکرده  را  انتخابات مجلس دوازدهم 
است،  آیا رئیس و یا هیات رئیسه مجلس 
بنایی برای ورود به ایــن موضوع دارد و 

رایزنی هایی را انجام می دهد؟
طبق قانون انتخابات مجلس،  هیات های نظارت 
و اجرایی و در نهایت شــورای نگهبان مسئول 
بررســی صلاحیت داوطلبان انتخابات هستند. 
بر این اســاس، از جانب مجلــس چه رئیس و 
چه هیات رئیسه، دخالتی در تائید صلاحیت ها 
صــورت نمی گیرد چون قانــون، متولیان امر را 
تعیین کرده است البته باید طبق قانون، بررسی 
و تائید و رد صلاحیت ها مستند و با ارائه مدارک 

باشد.

یکــی از موضوعات مربوط بــه انتخابات 
مجلس، تصویب طرحی برای اصلاح بند ۱ 
ماده ۸۳ قانون انتخابات مجلس است که 
اکنون به قانون تبدیل شــده است؛ هدف 
تهیه و تصویب سریع این طرح در آستانه 

برگزاری انتخابات دوره دوازدهم چه بود؟
 در قانــون جدید انتخابات مجلــس، کاندیداها 
از زمــان ثبت نام، از انجام هــر گونه اقدامی که 
از آن برداشــت تبلیغات انتخاباتی  شــود، منع 
شــده اند. این موضوع، باعث اختلاف برداشتی 
بین مســئولان اجرایی شــده بود که آیا شامل 
فعالیت های عرفی نماینــدگان کنونی مجلس 
در پیگیری مشکلات مردم هم می شود؟ مصوبه 
ای که اشــاره کردید به دنبال شفاف کردن این 

موضوع است.
با این توضیحات این طرح ربطی به نحوه 
حضور نمایندگان فعلی در انتخابات مجلس 

ندارد؟
خیــر، ارتباطی نــدارد؛ این مصوبــه به دنبال 
مشــخص کردن مرز بین فعالیت های جاری و 

عرفی نمایندگی با رقابت های انتخاباتی است.
موضوع  این  به  صحبت هایتان  در  شــما 
اشاره داشــتید که مجلس یازدهم نسبت 
به ادوار گذشته حاشیه کمتری داشته حال 
اینکه در این دوره حواشی همچون انتشار 
نجومی، خودروهای شاسی  فیش حقوقی 
بلند و پرداخت پول مسکن نمایندگان را 
شاهد بودیم. انتظار مردم رسیدگی به این 
حواشی در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 

است اما اقدامات این هیات شفاف نیست!
جلســات هیات نظارت بر رفتار نمایندگان در 
مجلس یازدهم به ریاســت یکی از نواب رئیس 
مجلس به صورت مستمر برگزار می شود، اما از 
ابتدا بنا نبوده که این شــکایت ها از نمایندگان 
و طرح موضوع هــا در هیات نظــارت بر رفتار 

نمایندگان علنی شود.
درباره حواشی پیرامون مجلس نیز فکر می کنم 
عمدتــا رقبا تــلاش کرده اند این حواشــی را 
بزرگ نمایی کنند. مثــلا در موضوع خودرو، آیا 
در ادوار دیگــر، نمایندگان از مجلس ماشــین 

نمی گرفتند؟ آن ها هم می گرفتند.
شــیوه پرداخت حقوق و یا واگذاری خودرو به 
نمایندگان، تصمیمی نیســت کــه مربوط به 
مجلس یازدهم باشــد بلکه بنا بــه تجربه ۱۰ 
دوره گذشته، سیســتم اجرایی مجلس به یک 
مدل رســیده  که همان شــیوه هم در مجلس 
یازدهم اعمال شد. آنچه در مجلس یازدهم برای 
مسائل اداری و مالی نمایندگان انجام شد عین 
ادوار قبلی مجلس بود و تصمیم جدید یا امتیاز 

جدیدی به نمایندگان داده نشد.
درباره مســکن نمایندگان مجلس یازدهم هم 
برخی شــبهه هایی مطرح کردند حال اینکه به 
جــرات می توان گفت مجلــس یازدهم یکی از 
معدود مجالسی است که در آن برای نمایندگان 
تعاونی مسکن در ساختار مجلس شکل نگرفت.

*این مجلس با شعار شفافیت روی کار آمد اما 
در عمل در بسیاری از اقداماتش شفافیت دیده 
نمی شود. حتی طرح شفافیت نیز با شفافیت در 
قوای دیگر گره زده شــد و ایــن تصور را ایجاد 
کرد که قصدی برای قانونی شدن شفافیت آرای 

نمایندگان وجود ندارد.
یکی از موضوعات مهم، شفافیت آرای نمایندگان 
اســت که در این مجلس تــلاش کردیم آن را 
تصویب کنیــم. در طرح اولیه تعدا کمی رای تا 
تصویب ماند چون به دو ســوم آرای نمایندگان 
نیاز بود. چندی بعد هم ســامانه شفافیت آرا در 
مجلس راه اندازی شــد که تاکنون بیش از ۲۰۰ 
نماینده به صورت داوطلبانــه آرای خود درباره 
طرح هــا و لوایــح را در این ســامانه بارگذاری 
می کننــد و همه مــردم می تواننــد آرای این 

نمایندگان را ملاحظه نمایند.
* یکی دیگــر از انتقادات بــه مجلس یازدهم 
بررســی برخی طرح ها و لوایح بحث برانگیز و 
حساس اســت. اعتقاد منتقدان بر این است که 
مجلس از قضاوت عمومی می ترسد و برای دوری 

از آن مستمسک اصل ۸۵ می شود.
اســتفاده از اصــل ۸۵ اختیــار قانونی مجلس 
اســت و تاکنون با اســتناد به ایــن اصل چند 
مورد به کمیســیون های مشترک برای بررسی 
و تصمیم گیــری ارجاع شــده اســت. در این 
مــوارد، این گونه نبــوده که مجلــس نخواهد 
آن ها را به صورت علنی بررســی کنــد و یا از 
قضاوت عمومی بترســد بلکه یک دلیل عمده، 
 تفصیلی بودن طرح ها و لوایح و طولانی شــدن 

روند بررسی آن هاست.

»مردمسالاری«بررسیمیکند:

مخالفت نمایندگان با مصوبه ای که خودشان تصویب کردند

سخنگویمجلسشورایاسلامی:

سامانهشفافیتآرادراینمجلسراهاندازیشد


